

<https://www.facebook.com/ACISUiTMCNS/>

Akademi Pengajian Islam Kontemporari UiTM Cawangan Negeri Sembilan

BIL: 44/2022



UNIVERSITI
TEKNOLOGI
MARA

Buletin

e-ISSN: 2600-8289

Zulkaedah 1443/ Jun 2022

ACIS

Sejarah Kejayaan Terbesar Umat Islam Di Rantau Laut Hitam

eISSN 2600-8289



9 77 2 600 8 2800 1

Mengimbau Kembali Sejarah Kejayaan Umat Islam Di Rantau Laut Hitam

Oleh:

Prof. Madya Dr. Azarudin bin Awang

Prof Madya Akademi Pengajian Islam Kontemporari (ACIS)
UiTM Cawangan Negeri Terengganu

Laut Hitam merupakan sebuah laut yang terletak di antara tenggara Eropah dan Asia Kecil yang menghubungkan Laut Marmara melalui selat Bosporus dan Laut Azov melalui Selat Kerch. Laut Hitam ini memiliki keluasan 422.000km² dan kedalaman maksimum sehingga 2.210m. Walaupun laut ini dinamakan Laut Hitam namun airnya tetap berwarna biru sebagaimana laut yang lain. Pada hari ini, antara negara yang terletak di perbatasan Laut Hitam adalah Bulgaria, Georgia, Romania, Turki, Rusia dan Ukraine. Laut Hitam juga kaya dengan sumber alam seperti minyak dan gas asli bahkan terdapat paip yang menyalurkan bahan api tersebut. Selain itu, Laut Hitam berfungsi sebagai jalan perdagangan dan penyaluran sumber ekonomi dari negara rantau tersebut iaitu negara luar dari Eropah Selatan (Aly & Cattleya, 2020). Justeru, krisis Rusia dan Ukraine yang berlaku pada hari ini menjadikan rantau tersebut menjadi tumpuan khususnya peranan geopolitik yang cukup strategik dalam lipatan sejarah.

Salah satu peristiwa besar yang berlaku dalam lipatan Tamadun Islam ialah misi penaklukan kota Konstantinopel. Kota ini diasaskan oleh Maharaja Constantine Agung pada tahun 324M dan pernah disebut dalam satu hadis Rasulullah SAW yang bermaksud *"Telah menceritakan kepada kami Abdullah bin Bisyir al-Khas'amiy dari ayahnya sesungguhnya ia telah mendengar dari Nabi saw berkata: "Sungguh akan ditaklukkan Konstantinopel maka sebaik-baik pemimpin adalah pemimpin pada waktu itu dan sebaik-baik tentera adalah tentera pada waktu itu"* (Al-Bukhari kitab al-Kabir). Kota Konstantinopel yang menjangkau kedua-dua belah Selat Bosphorus di kedua-dua benua Eropah (Thrace) dan Asia (Anatolia) menjadi ibu kota kepada Empayar Rom (330-395); Empayar Rom Timur (395-1453); dan Empayar kerajaan Uthmaniyyah (1453-1923). Pada hari ini, Konstantinopel yang kini dikenali dengan nama Istanbul menjadi kota metropolis unik

di dunia yang kaya nilai sejarah dan kebudayaan sehingga disenaraikan sebagai salah satu Tapak Warisan Dunia UNESCO.

Kota Konstantinopel yang dianggap sebagai *"the City with The Prefect Defense"* ini memiliki dua lapisan tembok pertahanan yang utuh sama ada di darat dan di laut, selain diperkuatkan dengan dua parit besar di ruang luar dan dalam tembok tersebut. Penaklukan kota Konstantinopel menjadi satu peristiwa sejarah yang cukup panjang dan penting dalam lipatan sejarah Islam. Para khalifah Islam yang hebat bermula dari zaman khulafa al-Rasyidin lagi yakni pada zaman Saidina Uthman, zaman Bani Umayyah dan zaman Bani Abbasiyyah telah mencuba beberapa kali melakukan usaha untuk menakluki kota tersebut namun masih belum mendatangkan hasil (Harel Bayu, 2020). Cubaan penaklukan secara serius dilakukan pada zaman pemerintahan Bani Umayyah iaitu pada zaman Khalifah Muawiyah bin Abi Sufyan (668-669 M) dengan tentera yang dipimpin oleh anaknya iaitu Yazid bin Muawiyah dengan jumlah angkatan tentera seramai 40,000 tentera beserta 700 armada kapal perang. Namun, kerajaan Byzantium yang menjadi penguasa Kota Konstantinopel berjaya mengalahkan pasukan darat Arab di Asia Kecil, sehingga bangsa Arab terpaksa menghentikan pengepungan ke atas kota tersebut (El-Cheikh, 2004). Antara tokoh yang menonjol dalam kalangan Sahabat Rasulullah SAW dalam ekspedisi ini ialah Abu Ayyub al-Anshari, satu di antara kaum Ansar dan pembawa panji Muhammad, yang meninggal pada usia 85 tahun kerana telah diserang penyakit. Beliau memberi wasiat kepada Yazid bin Muawiyah agar makamnya ditempatkan di kawasan yang paling hampir dengan kota Konstantinopel sebagaimana katanya *"Kuburkan aku di bawah tembok Konstantinopel agar kelak dapat ku dengar kaki kuda sebaik-baik raja dan sebaik-baik tentera. Maka tahulah aku pada saat itu benarlah kata Rasulullah SAW"* (Muhammad

Syaari 2014). Begitu juga, pada tahun 674 M, pasukan Bani Umayyah sekali lagi kembali melakukan serangan ke Konstantinopel yang dikenali sebagai Perang 7 Tahun (674-680 M), yang direncanakan melalui dua angkatan laut berhampiran kota Konstantinopel, namun masih tidak berjaya (El-Cheikh, 2004).

Selanjutnya, pada zaman khalifah Harun Ar-Rasyid dari kerajaan Bani Abbasiyyah pada tahun 165H, angkatan tentera Islam sudah mencapai pinggir kota Konstantinopel, namun Ratu kerajaan Rom pada ketika itu telah memilih jalan perdamaian dan memilih untuk membayar jizyah. Justeru, khalifah bersetuju dan kembali semula ke Baghdad tanpa melakukan sebarang penaklukan. Begitu juga pada zaman pemerintahan khalifah Turki Uthmaniyah, ekspedisi tentera Sultan Beyazid I (796 H) dan Sultan Murad II (824 H) juga berusaha membebaskan kota Konstantinopel, namun masih belum juga berhasil (Harel Bayu, 2020). Berkait dengan ini, Ahmad Azan et al. (2018) dalam tulisan beliau menyatakan bahawa setidaknya telah berlaku sekitar 29 kali percubaan untuk membebaskan kota Konstantinopel yang dilakukan oleh 11 tokoh-tokoh besar dalam sejarah Islam.

Menjelang waktu Asar pada 29 Mei 1453 dengan kekuatan lebih dari 100 ribu pasukan, tentera kerajaan Turki Uthmaniah di bawah pimpinan oleh Mehmed II yang turut dikenali sebagai Muhammad Al-Fatih, berjaya menakluki kota yang dianggap sebagai jantung peradaban kerajaan Byzantium. Kemuncak penaklukan kota Konstantinopel berlaku ketika Muhammad Al-Fatih mengambil keputusan untuk memindahkan armada kapal perang sebanyak 67 kapal berukuran sedang dan kecil ke Golden Horn melalui jalan darat bagi mengelakkan rantai-rantai di bawah laut yang dipasang oleh kerajaan Byzantium. Pengepungan ke atas kota Konstantinopel dilakukan selama 54 hari dengan menggunakan taktik perang yang tidak pernah digunakan dalam pengepungan sebelumnya. Penaklukan kota Konstantinopel menamatkan pemerintahan kerajaan Byzantium berusia 1.058 tahun. Selanjutnya, apabila berakhirnya abad pertengahan, kota Konstantinopel dengan nama barunya Islambul (Istanbul) menjadi ibu kota kerajaan Turki Uthmaniyyah (Felix, 2016).

Hingga kini, kota Istanbul yang menjadi pintu masuk dan akses utama untuk kapal-kapal belayar menuju ke pelabuhan di sekitar Laut Hitam. Signifikan kota ini dalam sejarah Islam cukup besar kerana ia berperanan sebagai pusat pemerintahan ketenteraan, pusat perniagaan dan perdagangan dan politik pemerintahan antarabangsa. Malah, Napoleon Bonaparte pernah menyatakan, "Apabila dunia ini sebuah negara, Konstantinopel adalah yang paling layak menjadi ibu negaranya" dan selanjutnya beliau menyatakan "Sekiranya aku menguasai Konstantinopel maka mudahlah aku menguasai dunia." (Ahmad Azan et al., 2018). Kejayaan menakluki kota Konstantinopel menjelaskan bahawa dalam menggapai sesuatu kecemerlangan, strategi, perancangan yang jitu, kerja berpasukan, usaha yang bersungguh-sungguh dan perbincangan yang melibatkan semua pihak merupakan asas dalam mencapai sebuah kemenangan.

Rujukan

- Ahmad Azan Ridzuan, Noor Azmi Hj Mohd Zainol, Jessica Ong Hai Liaw, Norlaila Mazura Mohaiyadin & Safar Yaacob. 2018. Dimensi-Dimensi Kejayaan Sultan Muhammad Al-Fateh Sebagai Arkitek Penaklukan Kota Konstantinopel. Dalam e-Prosiding Persidangan Antarabangsa Sains Sosial dan Kemanusiaan 2018. 477-484.
- Alya Fathia Fitri, Cattleya Liutantri. 2020. Dinamika Keamanan Laut Hitam ditengah Tensi Rusia, NATO, dan AS era Presiden Joe Biden. Dalam Pcd Studies Center Annual Review, Edisi I (2022). 1-13.
- El-Cheikh, Nadia Maria (2004). Byzantium Viewed by the Arabs. Cambridge, Massachusetts: Harvard Center for Middle Eastern Studies
- Felix Y. Siauw. 2016. Muhammad Al-Fatih 1453. Jakarta: Al-Fatih Press.
- Harel Bayu Paizin. 2020. Reinterpretasi Hadis Penaklukan Konstantinopel perspektif Fazlur Rahman. Jurnal Ilmu Hadis, 3 (1), 56-85.
- Muhammad Syaari Abdul Rahman. 2014. Berfikir Gaya Al-Fatih. Selangor: PTS Millennia Sdn Bhd.